
DISCUSSIE

, onder ede afgelegd heeft en dat men bepaald niet zeggen kan dat voor de
Enquêtecommissie "ontzettend veel onjuiste verklaringen zijn afgelegd".'
(D)

Om te tonen hoezeer Six overtuigd was geweest van de noodzaak bij de
bevrijding een machtsvacuüm te voorkomen citeerde hij een vraaggesprek
dat hij met Six had gehad. Hierbij kwam ook een methodologisch
probleem aan de orde, zo bleek in het vervolg. Six werd door de auteur
sprekend opgevoerd:,

, "Het was krankzinnig", zo verklaarde hij ons in een openhartig gesprek
dertienjaar na de bevrijding, "te zeggen: er kan geen vacuüm zijn. Ik heb de
telegrammen die ik kreeg dat er geen vacuüm zou komen, ook niet naar
beneden doorgegeven. Dat verhaal uit Londen was ondoordacht.'" (D)

De voormalig chef-staf van de 00 maakte nu bezwaren tegen het
opnemen van dit citaat: hij had in 1958 tweeëneenhalf uur onvoorbereid
met De Jong gesproken over talloos veelonderwerpen en hij nam als
vanzelfsprekend aan dat hij ook onjuiste mededelingen had gedaan. Hij
bestreed de weergave door De Jong en vroeg zich bovendien af of het
oirbaar was een zo slecht geformuleerde zin uit een ingewikkeld gesprek
te lichten. De Jong bestreed dat hij Six' woorden onjuist had weergegeven
en legde vervolgens uit hoe het gesprek op 22 mei 1958 in zijn werk was
gegaan:

, 'Mijn gewoonte was om tijdens zulk een gesprek uitgebreide aantekenin-
gen te maken. Die werkte ik dan nog op de dag van het gesprek zelf of op de
volgende dag uit en als ik op mijn fiche passages tussen aanhalingstekens
plaatste, dan waren die passages de min of meer woordelijke weergave van
wat de betrokkene had gezegd.' (D)

Manning constateerde tijdens de bespreking in de begeleidingscommissie
dat er geen door Six goedgekeurd verslag van het gesprek bestond. De
auteur erkende dit, maar wilde wel instaan voor de juistheid van de tekst.
De Jong deelde mee dat het bestuur van het Rijksinstituut in 1955, toen
het hem de opdracht tot het schrijven van het geschiedwerk had verleend,
ermee had ingestemd dat van de door de auteur gevoerde vraaggesprekken
geen verslagen ter ondertekening aan de geïnterviewde zouden worden
toegezonden. Manning zei toch de voorkeur aan parafrasering te geven,
maar De Jong voelde hier niet voor. Met steun van Sijes hield hij staande
dat Six hier mededelingen had gedaan die voor een goed begrip van zijn
beleid onontbeerlijk waren. (viii)

L. Neher, lid van het Nationaal Comité van Verzet, had voor de
Enquêtecommissie verklaard dat hij tijdens zijn illegale contacten met Six
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